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CIUTAT> L’Hospital Comarcal amplia serveis amb una unitat polivalent de Medicina de l’Esport CIUTAT> 
La Gala de Comerç reconeix més d’una trentena de comerços CIUTAT> Amposta estrena l’Espai Dones 
per a la transformacio feminista  CULTURA> Les biografies ampostines arriben a la 12a edició

La Festa de l’Arròs i la Carxofa es va convertir, diumenge 26 de febrer, en la cita gastronòmica “més 
multitudinària de les Terres de l’Ebre”, en paraules de l’alcalde d’Amposta, Adam Tomàs. Una cita on es 
van servir més de 4.000 tastos, entre els que oferien els nou restaurants participants i el tast popular 
de l’Ajuntament. Va atraure més de 300 caravanes.

Un espai d’atenció al visitant museïtzat i amb les restes 
medievals del Castell visibles, un bar restaurant amb 
vistes sobre el riu i un espai de bicicletes. Són els principals 
elements que contempla la proposta guanyadora del 
concurs d’idees per a la rehabilitació sostenible de les Cases 
del Castell, obra del despatx Brull i Alfonso Arquitectura i 
Patrimoni. 

La renovació de les Cases 
del Castell ja té projecte

La Festa de l’Arròs i la Carxofa, 
un èxit
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Ajuntament d’Amposta 
977 700 057

Incidències 24 hores:
Tel. 977 702 712

Oficina de Turisme d’Amposta
Adreça: Av. Sant Jaume, 1 
Telèfon: 977 703 453
Fax: 977 702 324
Correu electrònic:
turisme@amposta.cat

Urgències
Tel. 112
Servei permanent les 24 h. Gratuït.
Urgències sanitàries, d’extinció 
d’incendis i salvaments, de seguretat 
ciutadana i de protecció civil

Mossos d’Esquadra 
Tel. 088. Gratuït.
També es pot trucar des d’una 
cabina telefònica sense introduir-hi 
diners

Guàrdia Civil 
Tel. 977 700 051

Policia local Amposta 
Tel. 977 700 114

Bombers
Tel. 085

Emergències mèdiques
Tel. 061 Servei permanent les 24 h. 
Gratuït.
Urgències sanitàries

CAP Amposta
Av. de Catalunya, 2
Tel.:977 702 890
Fax.:977 700 972
Atenció continuada: de 8 a 21 h (de 
dilluns a divendres)
Fora d’aquest horari atenció 
continuada: s’atendrà al CAE 
Amposta. Servei d’urgències del 
Montsià

Hospital Comarcal d’Amposta
C. Jacint Verdaguer, 11
Tel.:977 700 050
Fax.:977 708 294

Atenció Ciutadana
Tel. 012
Serveis i actuacions de la 
Generalitat de Catalunya. Temes 
d’interès ciutadà i de caràcter 
general 
Gestió telefònica de tràmits
Disponible les 24h del dia tots els 
dies de l’any 
Número de telèfon que cal marcar: 
des de Catalunya: 012. Fora de 
Catalunya: 902 400 012. Des de 
l’estranger: 00 34 902 400 012. 

Amposta Ràdio
Tel. 977 702 144 - 977 701 418

Hife 
902 119 814 ( 24 h) 
www.hife.es

Renfe 
905 551 844 
www.renfe.com

SEMPRE A MÀ

El ple extraordinari urgent celebrat 
dilluns 20 de febrer al matí va rati-
ficar, per unanimitat, que Amadea 

Ferreres continuï sent durant cinc anys 
més la Defensora de la Ciutadania 
d’Amposta. Tots els grups municipals 
han coincidit en destacar la tasca que 
ha fet Ferreres els últims anys en la 
defensa dels interessos de la ciutadania 
d’Amposta tant davant de l’adminis-
tració pública, com davant d’empreses 
privades i altres ciutadans i ciutadanes.

L’alcalde d’Amposta, Adam Tomàs, 
ha lloat la feina feta per Ferreres, “es-
pecialment davant les empreses submi-
nistradores i en la defensa dels drets de 
la ciutadania”.

Amadea Ferreres va ser nomenada al 
ple de novembre del 2017, després de tres 
anys sense aquesta figura. Ferreres és la 
quinta Defensora de la Ciutadania que té 
l’Ajuntament d’Amposta. Ferreres va ser 
escollida entre la vintena de currículums 
que es van presentar quan es va obrir 

la convocatòria per ocupar el lloc de 
Defensor/a del Ciutadà al 2014. Ferreres 
va ser regidora de Serveis Socials i Sanitat 
durant l’alcaldia de Josep Maria Simó.

L’any 1987, Amposta es va convertir 
la primera ciutat de l’Estat espanyol 
en tenir la figura de Defensor/a de la 
Ciutadania 

Ferreres, renovada com a 
Defensora de la Ciutadania
MUNICIPAL > El ple aprova la seva ratificació per unanimitat

Ciutat

Lo Sindicat és la nova seu d l’Ofi-
cina Acelerapyme de les Terres de 
l’Ebre a la comarca del Montsià. 

Un servei que posen a disposició de les 
pimes del territori la Cambra de Comerç 
de Tortosa i l’Ajuntament d’Amposta. 
Aquesta nova oficina  serà un nou punt 
d’atenció personalitzada i assessorament 
per a la transformació digital de les pimes 
de les Terres de l’Ebre.

“Per les  pymes i autònoms  que ho 
necessitin, serà un espai on es duran a 
terme tasques de sensibilització i suport 
per optimitzar el funcionament dels seus 
negocis. D’aquesta forma, s’afavoreix la 
demanda de tecnologies innovadores 
que contribueixen a la millora de la seva 
productivitat i en la digitalització del 
territori” ens comenta Adrià Montoro, 
responsable de l’àrea de digitalització 

de l’empresa a la Cambra de Comerç.
L’alcalde d’Amposta, Adam Tomàs, 

ha assenyalat que “l’Ajuntament d’Am-
posta volem convertir Lo Sindicat en 
l’espai en què empreses i emprenedors 

puguen acudir a rebre tot l’assessorament 
i formació que necessitin. És per això que 
tenir aquesta oficina d’assessorament de 
pimes juntament amb la Cambra és una 
gran notícia” 

EMPRESES > Un servei que vol impulsar la transformació digital a les pimes 
del territori 

Lo Sindicat, nova seu de l’Oficina 
Acelerapyme a les Terres de l’Ebre
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El despatx Brull i Alfonso, guanyadors del 
concurs d’idees de les Cases del Castell 
PROJECTES > La proposta preveu fer visibles les restes medievals que hi ha sota la casa més oriental

Un espai d’atenció al visitant 
museïtzat i amb les restes 
medievals del Castell visibles, 

un bar restaurant amb vistes sobre el 
riu i un espai de bicicletes. Són els 
principals elements que contempla 
la proposta guanyadora del concurs 
d’idees per a la rehabilitació sosteni-
ble de les Cases del Castell, obra del 
despatx Brull i Alfonso Arquitectura 
i Patrimoni. Seran ells qui redactaran 
ara el projecte de rehabilitació i faran 
la direcció d’obra per un pressupost de 
poc més de 46.000 euros. Dimecres 
al matí, l’alcalde d’Amposta, Adam 
Tomàs, acompanyat per la regidora 
de Cultura i Memòria Històrica, Inés 
Martí, del regidor de Turisme, Pep 
Simó i dels arquitectes responsables del 
projecte, han presentat la proposta que 
actuarà sobre les tres cases de la plaça 
del Castell, conegudes també com les 
cases del Molí de Cercós, catalogades 
com a Bé Cultural d’Interès Local 
(BCIL).

“Aquesta rehabilitació forma part 
del projecte de recuperació de la façana 
fluvial que vam iniciar tan aviat com 
vam accedir al govern amb la renovació 

de diferents elements, com l’arc gòtic o 
la celòquia”, destacava l’alcalde d’Am-
posta. “Un cop completada l’adquisició 
de les tres cases, datades del segle XIX, 
ja podem treballar per rehabilitar-les”, 
diu l’alcalde. “És un patrimoni arqui-
tectònic que cal preservar i posar en 
valor”, afegeix. “Amb els Fons Next 
Generation, el projecte de recuperació 
pren embranzida”, diu. Així, dels dos 
milions d’euros que el projecte Pla de 
sostenibilitat turística d’Amposta dels 
Fons Europeus Next Generation dels 
Plans de Sostenibilitat turística en des-
tí, pràcticament un milió s’inverteixen 
en la compra de l’embarcació ecològica, 
que ja s’ha adjudicat a l’empresa Me-
taltec Naval aquesta mateixa setmana, 
i l’altre milió s’invertirà en la renovació 
d’aquestes tres cases.

La proposta guanyadora, tal i com 
explicava un dels seus autors, Carles 
Brull, pretén compaginar la preservació 
i posada en valor de les tres cases amb 
les restes medievals que se sap que hi ha 
a sota de la més oriental. Així, es pro-
posta que en aquesta casa, on s’ubicarà 
l’oficina de turisme, quedaran visibles 
les restes en un espai diàfan museïtzat 

i amb accés a la celòquia i els espais 
exteriors adjacents. Quant a la casa 
central, el seu vestíbul, que mantindrà 
l’ambient de les construccions originals, 
serà el punt de connexió entre àmbits, 
i donant accés directe a la cafeteria i 
als serveis destinats l’activitat ciclotu-

rística, situats a la casa més propera a 
la Biblioteca. És en aquesta casa on hi 
haurà la cafeteria i restaurant, amb una 
terrassa sobre el riu. La rehabilitació 
preveu, a més, criteris de restauració de 
tots aquells elements que sigui possible 
mantenir 

Ciutat
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L’Hospital Comarcal espera posar 
en funcionament, durant el segon 
semestre de l’any, l’unitat polivalent 

de Medicina de l’Esport, un nou servei 
que s’estructurarà en tres grans àrees: 
l’atenció a esportistes professionals i d’elit, 
la recerca i la prescripció de l’activitat 
física com a tractament per a dolències. 
D’aquesta manera ho van presentar l’al-
calde d’Amposta i president del Consell 
de Direcció de l’Hospital, Adam Tomàs, 
acompanyat dels regidors d’Esports, 
Marc Fornós, i la regidora de Promoció 
i Turisme Esportius, Iris Castell; el cap 
de Servei de l’Hospital Comarcal, Adrià 
Serret, Laia Díaz, educadora física de 
l’Hospital, i Xavier Nadal, director del 
grau en CAFE d’Euses-URV.

“És un nou servei que és resultat de la 
voluntat de l’Hospital i de l’Ajuntament 
d’Amposta de continuar fent créixer el 
centre hospitalari en serveis per oferir, no 
només a la ciutadania d’Amposta, sinó a 

la del conjunt del territori, serveis nove-
dosos”, explicava l’alcalde. “L’Hospital 
ja treballa en la prescripció social i ara 
començarem a treballar en la prescripció 
de l’activitat física com a eina per millorar 
la salut de les persones”, defensava. “A més, 
a ningú se li escapa tampoc que a Amposta 
hi ha el Centre de Tecnificació Esportiva 
de les Terres de l’Ebre (CTETE), per on 
passen un miler d’esportistes en estades 
al llarg de l’any, més els estudiants fixes, i 
aquesta unitat també donarà servei a tots 
ells, amb proves d’esforç i seguiment de la 
seva condició física”. Finalment, la unitat 
es complementarà amb una àrea de recerca 
que la nova unitat s’ubicarà a l’edifici del 
carrer Amèrica amb avinguda Catalunya, 
als baixos del qual hi ha el Centre de 
Rehabilitació d’Amposta. Concretament 
s’habilitaran els 500 metres quadrats de 
la primera planta, actualment en desús. 
L’Hospital invertirà 300.000 euros en la 
seva adequació. Actualment, ja està el 

projecte redactat i s’està treballant en la 
licitació. L’objectiu és tenir-lo en funcio-
nament durant el segon semestre de l’any.

El projecte compta amb el vistiplau 

i suport de la Diputació de Tarragona, 
del departament de Salut i la Secretaria 
General de l’Esport i l’Activitat Física de 
la Generalitat de Catalunya 

L’Hospital Comarcal d’Amposta 
amplia serveis amb una unitat 
polivalent de Medicina de l’Esport
ESPORTS > Invertirà 300.000 euros en habilitar la primera planta de l’edifici del carrer Amèrica

Ciutat
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Amposta estrena l’Espai Dones per a 
la transformació feminista 

La consellera d’Igualtat i Feminis-
mes, Tània Verge, acompanyada 
de l’alcalde d’Amposta, Adam 

Tomàs, i la regidora de Drets Socials i 
Ciutadania, Núria Ferré, ha inaugurat 
aquest dimecres al matí el nou Espai 
Dones d’Amposta. Ubicat a la Travessia 
Sant Isidre, el nou espai compta amb una 
planta baixa amb despatxos i sala poliva-
lent i dos plantes superiors amb quatre 
dúplex que es destinaran a habitatge jove 
per a l’emancipació jove.

A l’Espai Dones s’hi ubiquen, entre 
d’altres, el nou Servei d’Informació 
i Atenció a les Dones (SIAD), de la 
Generalitat de Catalunya i gestionat 
per l’Ajuntament d’Amposta, el Servei 
d’Atenció Integral (SAI), la seu de l’As-
sociació de Veïns de la Vila o la seu de 
les Mestresses de Casa. De fet, l’origen 
d’aquest nou espai municipal és fruit 
de la reivindicació històrica d’aquesta 
associació, tal i com ha posat en valor la 
regidora de Drets Socials i Ciutadania, 
Núria Ferré, en el seu parlament de ben-
vinguda a l’Espai. “Aquest serà un espai 
de cura, de lluita contra les violències 
masclistes, de diàleg, d’aprenentatge i, en 
definitiva, de transformació feminista i 
on hi tindran cabuda totes les persones 
i entitats que treballen en aquest sentit”, 
ha dit la regidora, per després afegir: 
“hem de fer un agraïment públic a les 
Mestresses de Casa perquè en un acte 
de generositat, ens han cedit el seu espai 
per convertir-lo en un punt de trobada 
més gran”.

La presidenta de l’Associació Mes-
tresses de Casa, Tere Gisbert, per la 
seua banda, ha dedicat unes paraules 
d’agraïment tant a totes les membres de 
l’entitat com a totes les persones que han 
fet possible aquest projecte. “Esperem 
poder-lo gaudir durant molts anys”, ha 

dit emocionada.
Per la seva banda, l’alcalde d’Amposta 

ha reivindicat totes aquelles actuacions 
que transformen la societat. “I aquest 
espai, l’Espai Dones, és un d’aquests 
projectes transformadors”, ha dit, “perquè 
donarà servei a totes les dones i ara, el 
que hem de fer, és dotar-lo de contingut 
i que aquí passin moltes coses”.

Finalment, la consellera ha recordat 
que “des de la posada en marxa del Depar-
tament d’Igualtat i Feminismes, s’ha fet 
una clara aposta per l’equitat territorial en 
la prestació de serveis”. L’objectiu és “que 
els serveis siguin accessibles per a totes 
les dones del país”, segons ha dit Verge, i 
per això “l’aliança i la col·laboració amb 
els ens locals és clau”, ha insistit. En 
aquest sentit, “la inauguració del SIAD 
d’Amposta és un exemple més del nostre 
compromís amb la política local”, ha dit 
Verge. La consellera ha subratllat que 
“els serveis d’informació i atenció a les 
dones són imprescindibles per avançar 

en la garantia dels drets de les dones i 
el seu empoderament”, i ha explicat que 
aquests recursos ofereixen informació i 
acompanyament a les dones en diversos 
àmbits, tenen un rol molt important en 
la prevenció i detecció de les violències 
masclistes, i donen suport a entitats de 
dones i feministes de l’entorn proper.

QUATRE HABITATGES 
PÚBLICS

L’Espai Dones, de més de 200 metres 
quadrats de baixos,  inclou dos despatxos 
i un espai polivalent amb cuina. A sobre 
hi ha quatre dúplex que es destinaran a 
habitatge públic per afavorir l’emanci-
pació jove i poder rejovenir el barri 

FEMINISME> S’hi ubica el SIAD, el SAI, la seu de les Mestresses de Casa i la de l’Associació de Veïns de 
la Vila

Ciutat
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Reconnecta’t, un projecte 
per mitigar els efectes de la 
pobresa energètica 

Treballar conjuntament per 
impulsar estratègies que puguin 
acabar amb la pobresa energètica 

a la comarca del Montsià. Aquest 
és el principal objectiu del projecte 
Reconnecta’t: projecte per mitigar 
les situacions d’exclusió energètica, 
impulsat per la cooperativa de treball 
Energia per la Igualtat (EPI) i la 
cooperativa FITES amb la col·laboració 
de l’Ajuntament d’Amposta i el 
Consell Comarcal del Montsià. Aquest 
dilluns al matí, els representants 
de les dues cooperatives i de les 
dues administracions públiques han 
formalitzat públicament l’acord que 
permet desenvolupar el projecte, 
estructurat en tres fase, i que ha de 
culminar enguany amb el desplegament 
del projecte

La primera de les fases, ja acabada, 
va consistir en la promoció del grup 
impulsor del projecte, l’impuls de la 
Taula comarcal de pobresa energètica, 
la realització del diagnòstic ciutadà  i 
el disseny participat del Projecte. La 
segona fase, ha de permetre acabar amb 
la fase de diagnosi de les situacions 

de pobresa energètica amb diferents 
entrevistes a famílies vulnerables i la 
prova pilot. I treballant ja amb altres 
agents del territori, s’ampliarà la Taula 
comarcal de pobresa energètica i es 
desplegarà completament el projecte 
durant la tercera fase.

El projecte Reconnecta’t naix de la 
voluntat de la cooperativa de treball 
EPI, sense ànim de lucre, de revertir tots 
els seus beneficis en projectes socials. 
“Vam contactar amb la cooperativa 
FITES perquè ens presentés un projecte 
que poguéssim invertir els nostres 
beneficis a revertir sobre la societat”, 
explica Jaume Castellà, representant 
d’EPI, “això és el que passa quan les 
empreses privades i les administracions 
públiques aposten per empreses de 
l’economia circular, els beneficis de 
la nostra activitat repercuteixen a la 
nostra societat”.

Neus Miró, de la cooperativa FITES 
de Terres de l’Ebre assenyala que el 
projecte Reconnecta’t vol “a mitjà i llarg 
termini repensar el model que tenim 
com a societat a l’hora de gestionar les 
situacions de pobresa i poder eradicar 

totes les situacions”. Miró també va 
destacar que el projecte ha guanyat un 
concurs de la Unió Europea per tal de 
rebre assessorament europeu a l’hora 
de realitzar el mapa de vulnerabilitat 
energètica de la comarca.

Per la seva banda, l’alcalde d’Amposta, 
Adam Tomàs, destacava que amb la 
col·laboració entre l’administració 
pública i entitats d’economia circular 
i del tercer sector, l’administració 
local fa un pas més en la gestió de la 
pobresa energètica. “No es tracta només 
d’abordar les situacions de pobresa 
de manera puntual, sinó d’afrontar 
el problema de manera que puguem 
donar eines a les famílies per fer més 
sostenibles els seus habitatges i evitar 
que la factura energètica no pugui ser 
assumible”.

Per la seua banda, el president del 
Consell Comarcal del Montsià, Joan 
Roig, va destacar que projectes com 
Reconnecta’t “són imprescindibles 
davant el preu que està agafant l’energia; 
és un repte majúscul, però tenim la 
màxima ambició per fer-ho amb aquesta 
col·laboració” 

SOSTENIBILITAT > Impulsat per la cooperativa Energia per la Igualtat (EPI) 
i la cooperativa FITES, amb la col·laboració de l’Ajuntament i el Consell 
Comarcal del Montsià

L’Ajuntament 
inverteix 
30.000 euros 
en les ajudes a 
l’emprenedoria
LO SINDICAT> Es podran 
sol·licitar fins l’1 d’abril

L ’Ajuntament d’Amposta destina 
30.000 euros del pressupost 
del 2023 per ajudar a aquelles 

persones desocupades del municipi 
d’Amposta que han engegat o que 
engeguin un projecte d’autoocupació 
entre l’1 d’abril de 2022 i el 31 de març 
de 2023. Els ajuts es poden sol·licitar 
fins l’1 d’abril d’enguany.

Es tracta d’unes ajudes de l’àrea de 
Desenvolupament Social i Econòmic 
de l’Ajuntament d’Amposta impulsades 
perquè els emprenedors i autònoms 
puguin fer front a despeses diverses 
per la implantació d’un negoci com 
la gestoria, les quotes d’autònom o 
els rebuts del lloguer, entre d’altres. 
“Són unes ajudes que vam crear l’any 
2017 quan vam entregar un total de 
9.000 euros i des de llavors hem anat 
incrementant fins als 30.000 euros del 
2023”, assenyala l’alcalde d’Amposta, 
Adam Tomàs.

Aquests ajuts, que es poden sol·licitar 
emplenant l’imprès que es pot trobar 
a la pàgina web de l’Ajuntament 
d’Amposta, van dirigits a persones que 
trobant-se en situació d’atur i estiguin 
empadronades a Amposta que s’hagin 
donat d’alta d’autònoms entre l’1 d’abril 
de 2022 i el 31 de març de 2023 com a: 
treballadors i treballadores autònomes 
(empresaris i empresàries individuals, 
socis CB i SCP), noves persones sòcies 
de cooperatives de treball associat amb 
alta al RETA 

Ciutat
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D ivendres 3 de febrer, l’auditori 
municipal d’Amposta es va 
vestir de gala per celebrar la 

Gala de Comerç d’Amposta, una 
activitat organitzada per la regidoria 
de Comerç i Mercat Municipal 
d ’Amposta en col·laboració amb 
Fecoam, l’Associació de venedors i 
venedores del Mercat i l’Associació de 
Restauradors d’Amposta. Una vetllada 
que enguany arribava a la seva tercera 
edició i un cop superat ja tots els reptes 

que va suposar per al teixit comercial 
la gestió de la pandèmia de la covid.

Fins a 31 comerços i professionals 
van rebre algun dels guardons que es 
van entregar durant la nit i que van 
ser dissenyats per les alumnes del 
programa ADA, un programa del 
Servei d’Ocupació de Catalunya que 
ofereix formació en l’àmbit digital a 
dones aturades i que es va realitzar al 
FabLab d’Amposta. La Gala també 
va voler posar en valor tots aquelles 

aspectes que té Amposta com a ciutat 
i que, de manera directa o indirecta, 
generen valor econòmic. Una cosa que 
va destacar l’alcalde, Adam Tomàs, 
al seu discurs. “Per exemple, que 
tinguem centres educatius que atrauen 
estudiants de fora de la ciutat o que 
passin per Amposta 900 esportistes en 
estades repercuteix directament sobre 
la restauració i el comerç de la nostra 
ciutat”, va posar en valor l’alcalde. Per 
la seva banda, la regidora de Comerç 

i Mercat Municipal, Susanna Sancho, 
també va voler fer èmfasi amb el paper 
dinamitzador de tots els establiments 
comercials que hi ha a la ciutat.

Durant la gala es van reconèixer 
aquells comerços que els anys 2020, 
2021 i 2022 van complir 25, 50 o 100 
anys. També aquelles persones que 
s’han jubilat durant aquests anys i es van 
fer diverses mencions a la trajectòria. 
Concretament, els reconeguts van ser 
aquests: 

La Gala de Comerç reconeix més 
d’una trentena de comerços
COMERÇ > Va tenir lloc divendres 3 de febrer a l’auditori municipal

ANIVERSARIS DEL 2020

25 anys:
• Pneumàtics Omedes
• Centre de Formació Imposita
• Peixateria Selemar 

50 anys:
• Farmàcia i Òptica Salom

ANIVERSARIS DEL 2021

25 anys:
• M. Luisa Moya Arayo
• Faristol

Ciutat

• El Rei del Pollastre a l’ast artesà
• Llibreria pont del Grau

50 anys:
• Drogueria Ampostina
• Autoescola Pedrol

ANIVERSARIS DEL 2022

25 anys:
• Cauchos Tarragona
• Sílvia Forcadell Centre Estètic 

50 anys:
• Joima Mobles, l’Illa Mobles i 

Matalasseria

100 anys:
• Magatzems Chordà

MENCIONS A LA 
TRAJECTÒRIA:

• Forn de pa Vicent
• Forn de pa Javier
• Carnisseria Duque
• Frankfurt Querol
• Carnisseria Joan
• Carnisseria Beltran

• Muntatges d’alumini i ferro 
Gómez Mollet

• Lara Serrano
• Alicia
• Tallers Lluís Barberà
• Farmàcia Albella
• Porres Bellot Fusteria
• Institut oftàlmic de l’Ebre
• Associació de Venedors del 

Mercat
• Roba Isabel
• Carnisseria Miró
• Alimentació Queral Forcadell
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El Fòrum Jove programa prop d’una 
cinquantena d’activitats i una Fira de 
l’Educació amb més de 30 estands 
JOVENTUT > Tindrà lloc del 22 al 24 de març a la carpa de l’espai firal 1 d’Octubre, l’auditori municipal i 
Lo Sindicat

Més de trenta estands amb tota 
l’oferta educativa de les Terres 
de l’Ebre i zones properes; més 

d’una vintena tallers i més d’una vintena 
de xerrades de diverses temàtiques; i 
tot, durant tres dies. Són les principals 
credencials del Fòrum Jove de les Terres 
de l’Ebre, que tindrà lloc del 22 al 24 
de març a Amposta a la carpa de l’espai 
firal 1 d’Octubre i l’auditori municipal 
principalment, però també a l’edifici de 
Lo Sindicat. “Serà un espai de trobada de 
persones joves i professionals dissenyat 
per al seu creixement personal i profes-
sional”, tal i com destaca la regidora de 
Joventut, Carla Bonfill.

Així, el Fòrum s’estructura en tres 
objectius diferenciats: promoure les 
trajectòries educatives, promoure les 
trajectòries laborals i professionals i 
promoure la salut en totes les seves 
vessants, “un eix de la trobada que cada 
vegada pren més força”.

L’alcalde d’Amposta, Adam Tomàs, 
posa en valor l’espai creat amb el Fò-
rum per donar resposta a moltes de les 

demandes del jovent i posar-los a la seva 
disposició allò que necessiten per a la 
seva emancipació.

El Fòrum Jove arrancarà el dimecres 
22 i fins al divendres 24, a la carpa de 
l’espai firal 1 d’Octubre hi haurà la 
Fira d’Educació amb tota l’oferta de les 
Terres de l’Ebre i àrees pròximes, a més 
dels serveis de joventut i els espais de 
recerca de feina. Es preveu que durant 
els tres dies passi alumnat de gran part 
dels centres educatius de les Terres de 
l’Ebre a visitar-la.

Quant al programa d’activitats, hi 
ha més de 20 tallers i 20 xerrades de 
diverses temàtiques, amb un pes impor-
tant d’aquelles que versen sobre salut, 
orientació educativa i recerca de feina. El 
Fòrum també oferirà un espai d’orienta-
ció individualitzada, tant educativa com 
labora, activitats per a les famílies per a 
donar eines per a l’acompanyament als 
seus fills i filles, activitats per a profes-
sionals de l’educació, una taula rodona 
de persones joves referents i el concurs 
d’art, que enguany estarà vinculat al 

projecte #AmpostaCiutatSostenible.
D’altra banda, el programa també 

recupera el Challenge Day, que es va 
deixar de fer amb l’arribada de la pan-
dèmia. Es tracta d’un taller d’innovació 
disruptiva on 300 joves de tot el territori 
treballaran junts per resoldre reptes de 
futur de les nostres terres.

Bonfill també explica que, com a 

complement d’aquesta activitat i de 
manera prèvia, la regidoria de Joventut 
ha organitzat una excursió al Saló de 
l’Ensenyament de Barcelona. 

“Gran part de les activitats del Fòrum 
Jove naixen del Pla Local de Joventut i 
d’un procès participat amb els centres 
educatius i els serveis de joventut.”, 
conclou la regidora 

Ciutat
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Gent

La Festa de l’Arròs i la Carxofa 
es va convertir, diumenge 26 de 
febrer, en la cita gastronòmica 

“més multitudinària de les Terres 
de l’Ebre”, en paraules de l’alcalde 
d’Amposta, Adam Tomàs. Una cita 
on es van servir més de 4.000 tastos, 
entre els que oferien els nou restaurants 
participants i el tast popular de 
l’Ajuntament. “Hi ha coses a polir en 
l’organització, sí, però després de dos 
anys sense celebrar la trobada, amb 
l’afluència de gent que hem tingut, 
podem dir que ha sigut un èxit”, deia 
l’alcalde en el moment de finalitzar la 
cita, tot agraint tothom qui ho ha fet 
possible, l’esforç en l’organització.

“A més, com en les edicions d’abans 
de la pandèmia, Amposta va ser la ciutat 
escollida per un grup de caravanistes 
per fer una trobada de cap de setmana”, 
explicava l’alcalde. Així, més de 300 
caravanes es van aplegar a l’espai firal 1 
d’octubre des de dijous i fins diumenge. 
“I això s’ha notat no només durant 
la Festa, sinó també durant el cap de 
setmana i els dies previs, amb persones 
a la restauració i al comerç”, afegia 
l’alcalde, que aprofitava per recordar 
que “la Festa de l’Arròs i la Carxofa és 
una cita per atraure visitants a la ciutat 
i això ha sigut un èxit” 

La Festa de l’Arròs i la Carxofa 
serveix més de 4.000 tastos
GASTRONOMIA > Més de 300 caravanes visiten Amposta en motiu de la festa gastronòmica
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Visita als mercats Central i Colon de 
València

Fou l’any 2018 quan Tere Porres 
Castell, de la parada “Espai Verd” 
del Mercat Municipal d’Amposta, 

començà a organitzar visites als mercats, 
emblemàtics i centenaris, de Barcelona 
i València. La primera fou al juliol de 
2018 als mercats de la Concepció i la 
Boqueria, de Barcelona. Aquestes són 
unes visites culturals, que ens permeten 
conèixer la història i l’estil arquitectònic 
d’uns esplèndids edificis, a la vegada que 
es fa patent la gran importància social 
i comercial, que han tingut els mercats 
al llarg dels anys.

Tere organitzà diverses d’aquestes 
visites fins que, la pandèmia de la Co-
vid19 obligà a fer un parèntesi de dos 
anys, però un cop superat l’entrebanc 
ha recuperat la iniciativa i el passat 
dimecres 14 de desembre de 2022, es 
visitaren els mercats Central i Colon 

de la ciutat de València.
Al moment de programar aquests 

viatges, Tere es posa en contacte amb 
el departament de gerència dels mercats 
en qüestió, per informar-los de la visita 
que es vol fer. Ella, com a persona que 
té una parada al mercat d’Amposta, està 
molt interessada en conèixer els mercats 
d’altres ciutats; tant la seva història com 
la planificació que tenen estudiada de 
cara al futur. 

Per la importància que té aquest 
últim tema, Tere demana tenir un canvi 
d’impressions amb una persona d’aquest 
departament, ja que la planificació 
de cara al futur interessa a tots i s’ha 
de saber com afrontar-la. Són del tot 
evidents els canvis que la societat està 
experimentant, tant en els criteris com 
en la forma, al moment d’anar a com-
prar els productes frescos de primera 

necessitat, cosa que afecta, amb major 
o menor intensitat, a tots els mercats, bé 
siguin de ciutats grans o de poblacions 
més menudes.

Però, aquestes visites també tenen una 
altra vessant i és, la de donar a conèixer 
el nostre propi Mercat i la nostra ciutat. 
Tere, en agraïment a la deferència que 
des dels departaments de gerència tenen 
al rebre’ns, els fa entrega d’un dossier 
de 100 pàgines, en el qual hi ha un 
resum escrit acompanyat de nombroses 
fotografies sobre, la història d’Amposta 
des de l’últim terç del segle XIX fins 
a l’actualitat. En el qual es parla dels 
diferents mercats que ha tinguts la ciutat.

Es començà a fer Mercat a la Plaça de 
la Vila, quan s’acabà de construir l’actual 
Església Arxiprestal, sobre la segona 
meitat del segle XIX. En aquest indret, 
diàriament, els pagesos d’Amposta 

venien els seus productes del camp. 
Un cop per setmana, concretament els 
dimarts, aquest Mercat a l’aire lliure era 
molt més gran, ja que els pagesos dels 
pobles del voltant, amb els seus carros, 
es desplaçaven fins Amposta per vendre 
les fruites i verdures, que conreaven 
als seus horts. L’any 1936, arran de la 
Guerra Civil aquest Mercat es deixà de 
fer, va reprendre l’activitat el 1939, si bé 
llavors es feia a la plaça de l’Aube, fins 
que el 1947, els pagesos d’Amposta, que 
venien cada dia les seves hortalisses en 
aquesta plaça, es traslladaren a l’interior 
del nou Mercat Municipal. Els placers 
que venien els dimarts procedents dels 
pobles del voltant, es posaven a vendre 
al voltant del nou Mercat.  

Al llarg dels anys hi ha hagut diverses 
nissagues de famílies pageses, les dones 
de les quals eren les encarregades de 

Quan els arrossars es converteixen en un extens i vibrant 
mosaic, de tonalitats verdes.  

Al fons el Mercat del Peix i al seu davant el frondós Aube, el qual donà nom a la plaça.Mercat a la Plaça de la Vila.

Un fragment dels magnífics vitralls. L’actual Mercat Municipal, a l ’avinguda Alcalde Palau, el qual obrí les portes el 31 
de gener de 1947.

Gent
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vendre les fruites i verdures als Mercats.
El projecte de la construcció d’un 

Mercat de Peix a Amposta és de 1881, 
estava ubicat a la plaça de l’Aube, en el 
qual eren les dones les que venien peix 
de riu i de mar. Algunes d’aquestes 
venedores, les seves filles o les nores, 
en obrir-se el gener de 1947 el Mercat 
Municipal, es traslladaren. Així es 
crearen autèntiques nissagues familiars 
de peixateres. Arran del conflicte bèl·lic, 
l’any 1937 el tancaren, tornà a funcionar 
com a Mercat de Peix des de 1939 a 1947.

En el dossier es parla de les 
carnisseries. Documentalment està 
provat que, una de les 

famílies de carnissers referenciada 
al dossier, el 1872 ja estava establerta 
a Amposta. En construir-se el 
Mercat Municipal, alguns d’aquests 
professionals es traslladaren, creant-
se nissagues familiars de carnissers i 
carnisseres, de diverses generacions. 

Dintre del Mercat Municipal hi ha 
hagut, al llarg dels anys, altres tipus de 
comerços com: parades de queviures, 
de llegums cuits;  de venda de roba, 
betes i fils; venda de flors; venda de pa 
i el bar. De totes elles en el dossier es 
fa referència.  

En aquest recull històric dels Mercats 
de la nostra ciutat, hi han diverses fotos 
dels importants vitralls que es troben 
als finestrals de les quatre façanes, de 
l’actual Mercat Municipal, en els quals 
es pot veure el procés del conreu de 
l’arròs al Delta.

MERCAT CENTRAL
Al matí es visità el Mercat Central. 

Per organitzar aquesta visita Tere es 
posà en contacte amb Carmen Naranjo, 
relacions externes del Mercat, amb qui 
quedà d’acord que ens rebrien a la porta 
principal. A l’hora convinguda, Cristina 
Oliete, gerent del Mercat Central, donà 
la benvinguda a Tere i a les ampostines 
i ampostins que ens vam desplaçar fins 
a València, tot seguit, davant mateix de 
la façana del Central, Cristina ens va 
fer un resum històric no solament del 
Mercat, sinó que també de l’entorn, ja 
que al seu voltant hi han importants 
edificis històrics. També ens comentà 
les activitats comercials que, actualment, 
es duen a terme al Mercat, així com 
dels reptes que es tindran d’afrontar 
en el futur. 

El Mercat Central és un dels edificis 
emblemàtics de la ciutat de València i, 
un esplèndid exponent de l’arquitectura 
d’estil “Modernisme Valencià”

Al voltant de 1840, al mateix indret 
on ara hi ha el Mercat Central, es 

construí un petit mercat, el qual fou 
el primer que hi va haver al barri, amb 
això es volia pal·liar les mancances 
d’infraestructures d’aquest tipus, que 
hi havia en aquella època, a la vegada, 
es pretenia normalitzar les parades 
ambulants, que venien productes frescos 
de primera necessitat, les quals tenien 
poques garanties higièniques. 

Degut al creixement demogràfic que 
en les últimes dècades del segle XIX, 
experimentà València, el petit mercat 
del 1840, era insuficient per abastir a 
la població i es plantejà, construir-ne 
un de nou. Les obres començaren en 
1914 i trigaren 14 anys en acabar-se. 
El 23 de gener de 1928, s’inaugurà 
el Mercat Central. Els arquitectes de 
l’obra foren: Francesc Guàrdia Vidal 
i Alexandre Soler Marc, formats a 
l’Escola d’Arquitectes de Barcelona.

Era l’any 2004, quan s’inicià la 
reforma integral de l’edifici, gràcies a la 
qual s’ha fet més visible tot el potencial, 
arquitectònic i artístic que té. Ara es 
pot apreciar en tota la seva magnitud: 
l’estructura de ferro de l’interior; les 
parets que donen a l’exterior amb els 
vitralls de les finestres; els diversos 
treballs fets amb ceràmica; els detalls 
escultòrics fets en pedra que hi ha a les 
façanes; les claraboies de la coberta i no 
oblidem les dos magnífiques cúpules. La 
restauració de tots i cadascun d’aquests 
elements han fet que l’edifici recuperés 
la grandiositat i lluminositat, que tenia 
quan s’inaugurà.

Viatge a València, 
el 14 de desembre de 2022
per visitar el Mercat Central 

Cartell del Mercat Central.

Al centre de la foto es veu el Mercat construït el 1840, envoltat de nombroses parades ambulants.

Gent
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Salutació entre Cristina Oliete i Tere Porres, el passat 14 de desembre.

Grup d’ampostines i ampostins que visitaren el Mercat Central. Cristina Oliete, explicant la història del Mercat.

L’espectacular Betlem, que els paradistes del Mercat han fet a sota la gran cúpula. En aquest Betlem està escenificat, amb tots els detalls, un poble de l ’època.

Vista parcial del sostre del Mercat on s’aprecia: l ’estructura metàl·lica, els panels fets 
amb ceràmica vidriada, els esplèndids vitralls de les façanes i les lluminoses claraboies.

Gent

REPORTATGE > Visita als mercats Central i Colon de València
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MERCAT COLON

La visita al Mercat Colon, s’inicià 
a les 2 de la tarda. A la porta de la 
façana principal, ens va rebre Isabel 
Martín, del departament administratiu 
del Mercat, desprès de les salutacions, 
Tere li va lliurar el dossier que parla 
d’Amposta i dels nostres Mercats, a 
continuació Isabel ens acompanyà en 
la visita que vam fer pel seu  interior, 
el qual, actualment, s’ha transformat en 
un centre gastronòmic per excel·lència 
i és un referent important, dintre del 
món de la restauració. 

Isabel Martín ens parlà de la història 
de l’edifici, de la reforma integral que 
s’ha fet, així com del potencial que 
aquesta transformació té, per al seu 
futur. També ens mostrà les quatre 
parades que s’han conservat de l’antic 
Mercat, les quals tenen un llarg histo-
rial familiar al seu darrera, les parades 
són: una peixateria, una verduleria, 
una carnisseria i una xarcuteria. Ens 
comentà Isabel els diferents merca-

dillos que, segons l’època de l’any, es 
munten a l’interior, els quals són de 
diverses temàtiques.  

Al peu de l’escalinata interior d’accés 
a la planta inferior, on al fons es veia 
l’esplèndid arbre de Nadal, Isabel li 
entregà a Tere un llibre, en el qual es 
recull la història i la profunda trans-
formació del Mercat Colon.

Aquest Mercat està situat en un 
barris que es creà al projectar-se, 
a finals del segle XIX, els primers 
eixamples de València. L’any 1913, 
l’Ajuntament encarregà el projecte a 
l’arquitecte Francisco Mora Berenguer, 
l’obra es realitzà entre 1914 i 1916. Es 
dissenyà un gran edifici d’estructura 
metàl·lica distribuït en tres naus, que 
mostra una clara inspiració en el Mo-
dernisme Valencià. El Mercat Colon 
està inclòs en el catàleg d’edificis 
històrics de la ciutat.

L’arquitecte que projectà l’estructura 
metàl·lica de les marquesines laterals 
fou Demetrio Ribes, les quals dotaven 
de ventilació l’interior del Mercat. 

Aquest esplèndid edifici el dia de 
Nadal de 2016, va complir 100 anys.

Era el 2003, quan començaren les 
obres de la rehabilitació integral, les 
quals tardaren diversos anys a realit-
zar-les, amb un cost de més de 30 mili-
ons d’euros. L’arquitecte que redactà el 
projecte fou, Enrique Martínez-Díaz.

El Mercat Colon és un edifici de for-
ma rectangular, amb una façana a cada 
extrem, cadascuna d’elles dissenyada 
sota un estils i concepte arquitectònic 
molt diferent. La façana principal és 
d’obra vista, on s’intercalen zones 
recobertes de ceràmica vidriada, amb 
motius al·legòrics a l’horta valenciana. 
En quan a la segona façana, més de la 
meitat d’ella l’ocupa un gran arc ogival, 
la part superior del qual és tota una 
gran vidriera, que dóna molta llum a 
l’interior. 

La visita als Mercats Central i Colon 
del passat 14 de desembre, la vam fer 
un grup de 25 persones. Perquè ens 

féssim una idea del que anàvem a veure, 
Tere ens va mostrar un dossier on es 
detallava, de forma històrica i gràfica, 
la construcció i la rehabilitació dels dos 
edificis. Val a dir, que la visita resultà 
ser una experiència molt enriquidora. 

Gràcies Tere, perquè amb aquesta 
iniciativa ens has permès visitar dos 
magnífics Mercats, a la vegada que, 
mitjançant els dossiers que vas entregat 
has ajudat a difondre: la història de la 
ciutat d’Amposta; la dels seus diferents 
Mercats; la de les persones que, al llarg 
dels anys hi han treballat i es mereixen 
ser recordades,  i també, has donat a 
conèixer els magnífics vitralls que hi 
ha als finestrals de les quatre façanes. 
Ha estat una esplèndida manera de 
celebrar els 75 anys que, en el 2022 
va complir el Mercat Municipal 
d’Amposta.

MONTSERR AT SORIANO-
MONTAGUT

Viatge a València,
el 14 de desembre de 2022

per visitar el Mercat Colon

Cartell del Mercat Colon.

Gent
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La profunda restauració que 
es realitzà a les façanes, ha 

permès que aquestes 
recuperessin el seu esplendor. 

Aquests mosaics corresponen 
a la façana principal del 

Mercat Colon, la del carrer 
Jorge Juan. 

Detalls dels mosaics de ceràmica vidriada, que hi ha a la façana principal. 
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La premsa de l ’època publicà la inauguració del Mercat Colon, 
el dia de Nadal de 1916. Tere Porres entrega a Isabel Martín, el dossier de la història d ’Amposta.

El grup d ’ampostines i ampostins que visità el Mercat Colon. Al peu de l ’escalinata, Isabel entregà a Tere, un llibre sobre el Mercat Colon.

Isabel i Tere, davant la parada històrica de venda de peix, la qual es conserva de 
l ’antic Mercat Colon. El grup, davant d ’una altra de les parades històriques que es conserven. 

Gent
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La Col·lecció Nacional d’Art Contemporani 
adquireix una obra produïda per Lo Pati

Les Biografies Ampostines arriben a la 12a edició

ART > La Generalitat també ha comprat Vulva de l’ampostina Mari Chordà.

CONFERÈNCIES > Joana Serret, Juan José Bertomeu, Josep Parrot i Octavi Ruiz, protagonistes 
del les Biografies Ampostines del 2023

A mitjans febrer, la consellera de 
Cultura, Natàlia Garriga va 
presentar les noves adquisicions 

de la Col·lecció Nacional d’Art Con-
temporani de Catalunya, en un acte al 
Museu d’Art Jaume Morera de Lleida. 
Entre les obres que la Generalitat ha 
comprat aquest 2022, s’hi compta el 
tríptic audiovisual Bernat pescaire 
escuchando a Suso de l’artista Alba G. 
Corral, considerada una de les referents 
internacionals de l’art generatiu mit-
jançant programari. L’obra, produïda 
per Lo Pati - Cetre d’Art de les Terres 
de l’Ebre, es va presentar fa un any a 
Amposta en el marc de l’exposició Soc 
una cadena binària, soc pur artifici, 
comissariada per la directora del centre 
d’art Aida Boix. El tríptic es podrà 
veure al Museu d’Art Jaume Morera 
de Lleida.

El departament de Cultura també ha 
adquirit el quadre Vulva de la pintora, 
poeta i activista feminista d’Amposta 
Mari Chordà. L’obra va formar part de 
l’exposició Llots i Torbes, que l’artista 

va presentar a Lo Pati al final del 2017, 
en la qual es recreava en l’obsessió per 
la fertilitat, la fecunditat i l’origen, 
conceptes que sovint plasma amb els 
seus quadres d’úters i vagines. L’obra 
s’ha comprat a la galeria Mayoral de 
Barcelona i anirà en dipòsit al MACBA, 
el Museu d’Art Contemporani de 
Barcelona.

Aquest 2022, el Departament de 
Cultura ha destinat 2.392.385 euros a 
la compra d’art contemporani, fotogra-
fia, còmic i il·lustració i béns culturals 
mobles per incrementar la Col·lecció 
Nacional d’Art Contemporani de la 
Generalitat de Catalunya, un fons de 
béns mobles que té per objectiu deixar 
testimoni de la trajectòria històrica i 
de la identitat artística del col·lectiu 
d’artistes nacional i posar-la a disposició 
de tota la ciutadania. D’aquesta manera, 
segueix la tendència dels últims anys, 
fent un esforç d’inversió i prioritzant 
l’adquisició d’obres d’artistes poc re-
presentants a les col·leccions públiques.

Fa tres anys la Generalitat de Ca-

talunya ja va adquirir l’obra Camp de 
control de Teresa Mulet (Caracas, 
1970), un obra fruit de diverses estades 
de Mulet a la residència d’artistes que 
Lo Pati-Centre d’Art Terres de l’Ebre 
té a Balada, al cor mateix del delta de 
l’Ebre, i que es va exposar al centre 
d’art a finals del 2019 en una exposició 
homònima comissariada per Aida Boix 
i el crític d’art cubà Félix Suazo. Va ser 
la primera obra produïda per Lo Pati i 
que s’incorporava a la Col·lecció d’Art 
Contemporani de Catalunya 

El cicle de conferències “Biografies 
Ampostines”, del que es presenta 
la 12a edició, té com objectiu 

recuperar i divulgar les vivències i els 
treballs realitzats per personatges vincu-
lats amb la ciutat d’Amposta. Aquestes 
conferències, presentades per diversos 
investigadors locals i per col·laboradors 
i familiars, ens descobriran històries 
personals, amb aspectes poc coneguts 
dels biografiats, i fets col·lectius que ens 
ajudaran en el procés de construcció de 
la història contemporània de la ciutat.

El cicle consta de 4 biografies i 
inclou personatges del passat que 
han destacat en la història més recent 
d’Amposta i personatges del present 
que han esdevingut una referència per 

a les generacions actuals.
En aquesta edició les personalitats 

escollides són representants de diversos 
camps professionals: la música, la cultu-
ra, l’esport i el periodisme del segle XX i 
inicis del XXI, i han contribuït amb les 
seves aportacions a conformar la ciutat 
dinàmica i oberta que tots coneixem.

2 de març de 2023 a les 19 h: “Joana 
Serret Fabra, dedicació i entrega als 
llibres, escriptors i lectors” presentada 
per Maite Subirats

9 de marc de 2023 a les 19 h: “Juan 
José Bertomeu Ferri. Una vida dedicada 
al futbol: d’Amposta a San Mamés” 
presentat per Xavier Bertomeu Garcia

16 de març de 2023 a les 19 h: “Josep 
Parrot Talarn, un influencer popular de 

la seva època” presentat per Ramon Bel 
i Montse Parrot

23 de març de 2023 a les 19 h: “Octavi 
Ruiz Gisbert, passió i vida per la música” 
a càrrec d’Octavi Ruiz

Les biografies les organitzen el 
Campus Extens de la URV a Ampos-
ta, el Museu de les Terres de l’Ebre i 
l’Ajuntament d’Amposta 

Cultura
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“10 ANYS DE 
CASTELLS 
AL DELTA”

Permeteu-me que avui us parli 
de mi. A llarg de la meva vida he fet 
moltes coses, moltes més que la ma-
joria dels humans encara que només 
hagi estat una o dues vegades... Però 
sempre hi queden coses que no has 
fet. Només faltaria! Una d’aquestes 
coses que mai havia fet fins ara era 
fer de comissari d’una exposició de 
fotografia.

Fent honor a la veritat cal dir però 
que la majoria de les fotografies de 
l’exposició son meves i per tant, quan 
l’actual president de la colla castellera 
Xiqüelos i Xiqüeles del Delta Roberto 
Abril va tenir la idea de muntar una 
exposició commemorativa dels 10 anys 
de la colla no ha va tenir massa difícil 
a l’hora de buscar-ne un responsable. 
Vaig acceptar de bon grat tot sabent 
des de bon començament la feina que 
comportava organitzar una exposició. 
En primer lloc calia remenar el meu 
arxiu fotogràfic buscant els castells 
més difícils entre els assolits per la 
colla. També les fotografies que, al meu 
entendre, eren més artístiques encara 
que no fossin de castells pròpiament 
dit, sinó de moments i detalls de les 
nostres diades castelleres. Tenia clar 
que una de les primeres coses que havia 
de fer mentre rebuscava entre els milers 
de fotografies que tinc de les nostres 
diades era fer-ne una primera selecció. 

Vaig pensar que unes 500 fotogra-
fies estaria bé per a començar. Així va 
ser. Després de la primera tria n’havia 
seleccionat unes 470. Però encara 
n’havia de descartar moltes més ja que 
per a l’exposició n’havien de quedar 
50. A partir d’aquí vaig buscar ajuda. 
Amb el mateix president Roberto 
Abril i l’amic i fotògraf Rafel Campos 

ens vam reunir un parell de vegades 
per a seleccionar les que finalment 
exposaríem. Però que fer amb la 
resta? El president va tenir la idea de 
fer dos collages, es a dir, reunir bona 
part de les fotografies descartades i 
agrupar-les en un suport una mica més 
gran. En un d’aquests collages es po-
den veure sobre tot cares; expressions 
dels diferents castellers i castelleres. I 
en el segon grup fotos de la colla de 
diferents diades o grups més reduïts 
amb ganes de ser immortalitzats per 
a la eternitat...Com es diu quasi sem-
pre, ni estan totes les que son, ni hi 
son totes les que estan. Moltes de les 
fotografies es van haver de quedar pel 
camí i potser d’altres haurien pogut 
entrar entre les escollides. La feina 
no és fàcil... Ens vam reunir amb la 
Regidora de Cultura Inés Martí per a 
demanar-li un local on fer l’exposició 
i ens va oferir el vestíbul del Museu 
de les Terres de l’Ebre. Una vegada les 
50 fotos i els dos collages van cobrar 
vida en els suports corresponents les 
vam portar al museu per a penjar-les. 
Para aquesta tasca vam comptar amb 
l’estimable ajuda Giancarlo i Anna, 
treballadors del museu. Finalment va 
arribar el gran moment.

Va ser divendres 3 de març a les 
7 de la tarda. El primer en prendre 

la paraula va ser el tècnic del museu 
Pere Luque que va fer la presentació 
de l’exposició i em va donar pas.

Durant la meva intervenció vaig 
explicar com s’havia elaborat tot el 
procés i vaig agrair la presència del 
públic assistent. Posteriorment va 
parlar Roberto Abril que va donar 
les gràcies tant a l’Ajuntament com 
al Museu de les Terres de l’Ebre per 
la seva col·laboració. Finalment va 
prendre la paraula Miquel Subirats 
Regidor de Serveis al Territori que va 
disculpar l’Alcalde d’Amposta que es 
trobava en un altre acte que s’estava 
fent a la ciutat. Miquel Subirats va 
ser molt precís a l’hora de recordar 
les primeres actuacions de la colla 
castellera.  

A part de les fotografies, també 

conformen l’exposició 4 vitrines on 
hi material representatiu de la colla 
(camisa, faixa, mocador, casc...), els 
dos premis assolits (l’Ebre Líders de 
2012 i el Premi Amposta 2013), així 
un recull de premsa dels moments més 
importants. Completa l’exposició un 
aparell de televisió on es van mostrant 
diversos vídeos realitzat al llarg dels 10 
anys de trajectòria de la colla castellera. 
L’exposició es pot veure en horari del 
museu fins el 2 d’abril. Posteriorment 
es vol que sigui itinerant i que es pu-
gui exposar als pobles que en algun 
moment han tingut representació a 
la colla 

JOAN FERRÉ VERGE

Cultura
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Més de 7 milions 
d’euros invertits a la 
via pública

Una de les prioritats que tenim com a 
govern municipal és posar al màxim de 
recursos possibles a la via pública. I la 
gestió d’aquests recursos volem fer-la de 
forma eficient, volem evitar fer actuacions 
superficials que a curt termini paregui que 
està tot bé però que al poc temps s’hagin 
d’obrir de nou els carrers perquè hi ha un 
servei amb mal estat. Ens volem allunyar 
al màxim d’aquelles imatges que passaven 
a la nostra ciutat on poc temps després 
d’asfaltar un carrer s’haguessin d’obrir 
perquè s’havia trencat una claveguera o 
una canonada d’aigua potable. I treballar 
així és cert que ens fa anar més lents però 
ens possibilita garantir que un cop asfaltat 
el carrer ja no hi haurem de tornar-hi anar 
i per tant haver de malbaratar recursos.

Des del 2015, hem invertit més d’un 
milió i mig d’euros en renovació de les 
xarxes de clavegueram, aigua potable i 
pluvials. Vam haver d’implementar un 

pla de xoc per donar resposta a situacions 
dramàtiques que tenien diferents carrers 
de la nostra ciutat on les clavegueres ja 
eren inexistents. I des de llavors hem 
actuat a carrers com el Goya, Vazquez 
de Mella, Palau i Quer, Dos de maig, 
Menendez Pelayo, Mestre Sunyer, 
Simpatica, Avinguda Aragonesa, Alcanar, 
Sebastià Juan Arbó, Estel, Orient, 
Assumpció de la Verge, Velázquez, Sant 
Agustí, Prim o el Murillo.

Inclús vam haver de canviar l’aigua 
potable i el clavegueram al carrer 
Tarragona, que feia poc que l’anterior 
govern l’havia reurbanitzat sense fer el 
canvi dels serveis bàsics.

També hem fet una aposta ferma per 
millorar la xarxa de pluvials de la nostra 
ciutat, posant noves canalitzacions i 
col·lectors de pluvials per evitar que 
Amposta s’inundi. En aquest sentit 
hem fet actuacions a carrers com el 
Ramon Sales, Palau i Quer, Tarragona, 
Migdia, Canovas, Primer de maig o més 
recentment al carrer Sebastià Juan Arbó 
en el que hem evitat que s’inundi cada 
cop que hi ha una ploguda.

Ara bé, el fet de voler fer actuacions 
integrals no ha fet que minvés la 
inversió en asfaltat de carrers que ha 

superat el milió d’euros en actuacions a 
diferents carrers de la ciutats com el Sant 
Cristòfol, Sant Josep, Agustina d’Aragó, 
Canovas, Eivisa, Tarragona, Vazquez 
de Mella, Neptú, Goya, Bolívia, Bruc, 
Brasil, Murillo, Xile, Amèrica, Bolívia, 
Velàzquez, França, Gran Capità, Jacint 
Verdaguer, Sebastià Juan Arbó o Poble 
Nou del Delta.

Seguint amb la via pública també hem 
invertit més de 2.2 milions d’euros en 
actuacions de reurbanització de diferents 
espais de la nostra ciutat. Actuacions que 
van des d’obres puntuals d’eliminació 
de barreres arquitectòniques a diferents 
zones de la ciutat com al carrer Sant 
Cristòfol, Tarradellas, Itàlia, Holanda o 
Àvila a urbanitzacions com la realitzada a 
l’entorn del nou centre cívic de gent gran, 
la urbanització de l’entorn del nou pati de 
l’escola Consol Ferré o les urbanitzacions 
de l’entorn del nou pavelló esportiu i 
del passeig canal que estem executant 
actualment. També s’ha invertit més 
de mig milió d’euros en actuacions per 
millorar els espais verds de la ciutat en tot 
un seguit d’actuacions repartides per tota 
la ciutat entre les quals podem destacar 
les reformes del parc de Valletes, darrera 
del Miquel Granell o del parc de davant 

de l’Agustí Barberà.
Finalment, si ens centrem en la 

inversió realitzada en camins podem 
veure com aquesta ha superat els 2,2 
milions d’euros en actuacions a camins 
com el de Collades, Mas d’en Carrasca, 
Mas d’en Civil, Mas d’Anguila, Vell de 
Masdenverge, Pins, Cabussons, Ramal 
del camí de Comes, Ramal del camí de 
Pins Pedrera, Parrot, Prat de la Llosa, 
Ferrereta, d’En Gil, Lligallo de Balada, de 
l’Embut, Lligallo de Balada, de Granell, 
Bruguera, Lorente, Vigos, Carlet, Pio, 
Canyó, Pista Tapà, Cubilars, Sant Carles, 
Comes, Baladres, Riu Vell, Salines, Set 
Piques, de l’Ermita o el dels Ullals de 
Baltasar.

Ara bé, tot i la feina realitzada som 
conscients que encara queda per fer, 
que hem avançat però que encara volem 
avançar més, que encara volem avançar 
més per tenir una Amposta on la seva 
xarxa de serveis bàsics estigui renovada 
i que per tant puguem asfaltar sense 
preocupació els carrers. Una Amposta 
que encara s’inundi menys quan plou, una 
Amposta que tingui encara més camins 
amb bones condicions. En definitiva 
volem seguir avançant amb l’Amposta 
de futur  

L’espai ERC

L’espai SOM AMPOSTA

Un servei municipal per 
combatre el bullying

En el ple del mes de febrer vam demanar 
que el govern municipal estudiï la creació 
d’un servei municipal per combatre el 
bullying, o assetjament escolar, una xacra 
que a nivell general, es calcula que afecta un 
20% dels xiquets i xiquetes en la seva època 
d’estudi. A més, amb les noves tecnologies, 
aquest percentatge està augmentant peri-
llosament. La nostra proposta va rebre el 
suport de tots els grups municipals.

Per què volem aquest servei?
Perquè “malgrat que no és competència 

municipal”, sí que és obligació moral po-
der-lo tirar endavant per fer front a aquesta 
xacra. Els recursos actuals de l’Ajuntament 
per combatre l’assetjament són del tot insu-
ficients; només hi ha un psicòleg municipal 
i, és evident, que aquest no pot assumir 
tots els casos de totes les problemàtiques, 
és per això, que els afectats per assetjament 
escolar només tenen visita un cop al mes en 
el millor dels casos, tot i que es recomana 
que visitin un psicòleg una vegada a la 
setmana. Les famílies han de fer front al 
cost d’aquestes sessions amb un psicòleg 
privat, i no sempre és possible i els que no 
tenen diners, veuen amb desesperació el 
fet de no poder ajudar el seu fill”.

Què cal fer, a més de donar suport a les 
persones afectades?

Que l’administració pública, els pares i 

mares i els professors fan front comú per 
fer de les vides dels nostres fills un espai 
lliure de violència i bullying. Cal educar 
als nostres fills perquè no siguin ells qui 
fan bullying i vegin a l’assetjador com un 
covard i també potenciar la figura de qui 
denuncia aquests fets com una persona 
valenta.
Moció SOM

Al març vam presentar una moció per 
instar a la generalitat a estudiar la creació 
d’una unitat de trastorns alimentaris a 
les terres de I’Ebre.

Unes 28.000 persones abans de la pan-
dèmia, sobretot joves i adolescents, patien 
algun tipus de TCA a Catalunya. Després 
de la pandèmia la xifra supera els 40.000. 
Una trista realitat que hem de fer front.

“No pot ser que les Terres de l’Ebre 
siguem l’etern oblidat del Govern de la 
Generalitat. Haver de desplaçar-nos per a 
ser atesos per professionals especialitzats no 
ha de ser una opció, perquè ens mereixem 
el mateix tracte que la resta de Catalunya”.

Actualment, a la província de Tarragona 
només hi ha una única unitat especialitzada 
de Referència de Trastorns de Conducta 
Alimentaris, a Reus, que depèn de l’Institut 
Pere Mata.

Okupació a Amposta 
Amposta tenim un problema molt 

greu d’okupació (l’okupació sempre es 
il.legal). Més o menys podem tenir unes  
100 vivendes OKUPADES. 

Començarem amb un escrit de la 

Defensora del Poble on és pot veure per-
fectament la posició de ERC, actual partit 
governant a Amposta. 

Molt clarament posa....”SI ES D´UN 
BANC ESTIC D´ACORD QUE 
S´OCUPI I SI ES D´UN PARTICU-
LAR...SI FA MES DE 24 HORES, 
TAMPOC ES POT FER RES...”. 

Tal com diu la mateixa Defensora del 
Poble “no es posa massa interès” i que serveis 
socials va dient que no hi ha ciutadans de 
classes però de pagar jo a pagar tu canvia 
la cosa.

Amb aquests arguments creiem que no 
es pot governar, un Ajuntament ha d´estar 
per protegir als ciutadans i el seu benestar 
i no els OKUPES.  Es pensen que els 
ciutadans/anes d´Amposta son tontos/es. 
Ens prenen el pel omplint-se la boca de 
ser d’esquerres. Només estan per fer-se la 
foto, recollir diners i afavorir als amiguets 
amb pactes i vendre fum de Serveis Socials. 

Això es molt fàcil, qui vulgui OKUPES 
que ho digui i li enviem un sac. 

A la gent de carrer li costa molt acon-
seguir una vivenda per a que vinguin una 
gent subvencionada pel govern per a que 
li prenguin. També entenem que els bancs 
son empreses privades (encara que moltes 
vegades subvencionades amb diner públic) 
i que els pisos son d’ells i fan l´ús que 
volen. A ningú amb una empresa tampoc 
li agradaria que li OKUPESIN la nau, la 
oficina, etc... Però el mal viure del veïnat 
es el mateix d´un pis okupat d´un banc o 
d’un privat. 

Des de Som Amposta ho tenim clar, 

no volem ni una okupació, qui vulgui una 
vivenda farem el possible per subminis-
trar-li però a canvi de feina (projecte nostre 
AJUTS A CANVI DE FEINA). 

Farem el possible i l’impossible per a que 
Amposta estigui lliure d´OKUPACIÓ. 

El nostre eslògan... AMPOSTA LLIU-
RE D´OKUPACIÓ. L`OKUPACIÓ 
majoritàriament es converteix en un mal 
ús de la vivenda okupada, un molt poc 
respecte per la propietat okupada, un molt 
menys respecte pel veïnat del bloc o del 
barri...normal que actuïn així, no els costa 
res i estan coberts per la llei...

Volem una Amposta lliure d´okupació. 
No volem marxar de casa de vacances o 
ha comprar i que ens okupin la casa. No 
volem col·locar alarmes per viure en por, 
aquests mal estar costa diners als ciutadans 
que ja prou justos anem. 

Al mateix temps també volem dir que 
l’Administració té una sèrie de vivendes en 
lloguer social però no fa cap filtre, i si ho 
fan ho dissimulen molt bé, alhora de posar 
segons quins inquilins a viure en comunitat. 

Aquests tema igual que l´okupació 
també es molt delicat. No estem en contra 
d’ajudar però no a qualsevol preu. No tot-
hom està preparat per viure en comunitat, 
llavors li tenim que buscar un altra solució. 

I la pregunta que ens fem es la següent... 
algú de l´equip de Govern o de Serveis 
Socials es posaria uns okupes o algú amb 
problemes mentals a viure a casa d’ell/a o al 
costat??? La resposta creiem que la sabem.

Recordem que molts d´okupes joves 
cobren 680 € mensuals 

Tribuna
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Un resum de la feina feta 
(II) : lo 2020 i 2021 (la pan-
dèmia) 

El 2020 va començar malament. Primer 
fou la llevantada Glòria al gener, que cas-
tigà el delta, i de seguida al febrer, ja es va 
escampar el virus de la Covid-19 per tot 
el planeta, i obligà primer a dos mesos de 
confinament estricte domiciliari, i després 
a un semi confinament que va durar més 
d’un any. La pandèmia va trasbalsar com-
pletament les nostres vides, i per molts la 
pandèmia els ha costat la vida. Ens van 
tancar a tots a les nostres cases, van tancar 
comerços, van tancar empreses, els nostres 
nens no podien sortir al carrer,... en resum 
les nostres vides diàries van canviar, i encara 
ara en patim les conseqüències.  

Durant tota la crisi sanitària no hem 
parat de proposar mesures a cada ple, primer 
vam proposar refer completament el pressu-
post municipal, hem proposat crear tot tipus 
d’ajudes, des de suprimir el cobrament de 
la taxa de terrasses als bars i restaurants del 
municipi, ja que l’hostaleria ha estat un dels 
sectors més castigats per la crisi sanitària, a 
un seguit d’ajudes transversals per a fossin 
incloses al pressupost municipal de l’any 
2021 per tots els sectors que han perdut 
mes recaptació durant este any, ajudes de 
1.000 i 3.000 euros per a que es puguin 

beneficiar totes les empreses del municipi. 

Mentides que volen 
ser veritats

 Una virtut molt important quan es s’està 
al capdavant de les administracions públi-
ques és la honradesa. Cada dia qualsevol 
gestor públic es trobarà amb situacions i 
faran que hagi de prendre moltes decisions 
pensant en l’interès públic, en el bé comú. 
És bé comú criticar a l’oposició?  

Cada vegada que nosaltres hem exercit la 
nostra legítima tasca d’oposició s’ha produït 
una reacció molt virulenta de l’alcalde i 
el seu equip de govern al darrera, tant al 
ple, com a les xarxes socials i, fins i tot, 
en el seu programa de ràdio setmanal a 
l’emissora municipal, que moltes vegades, 
un programa de preguntes i respostes de 
la ciutadania, s’acaba convertint en una 
programa per atacar la oposició.  

Es dedica molt de temps i energia a fer 
oposició de la oposició, i així tot este temps 
no cal dedicar-se a parlar de la gestió mu-
nicipal. L’equip de govern són 16 regidors i 
els 3 grups de la oposició sumen 5 regidors, 
però el principal esforç es dedicar a criticar i 
tapar el que fem a l’oposició, enlloc d’emprar 
esta gran majoria en resoldre les múltiples 
problemàtiques d’Amposta. Amb 16 regi-
dors, esta legislatura, es fa menys feina, que 
la legislatura passada amb 11. 

La projecció és una tècnica de mani-
pulació molt subtil i molt eficaç. Es tracta 
d’atribuir als teus adversaris o competidors, 

els teus defectes o les teues actituds. I una 
mentida repetida moltes vegades acaba 
esdevenint una veritat. Hi ha la intenció de 
crear un marc mental fals sobre el nostre 
grup. Cada vegada que alertem sobre el 
malbaratament de pressupostos municipals 
surten en tromba molts de regidors a dir 
que el nostre grup “està contra la cultura” o 
que “en governs anteriors tot estava pitjor”. 
Sembla com si el llistó de l’equip de govern 
sigui superar equips de governs anteriors 
enlloc de treballar per l’excel·lència en la 
gestió municipal.

Els informes d’Intervenció 
no són cap invenció 

Les il·legalitats exposades per la inter-
ventora són diverses i en diferents graus 
d’incompliment.  

Repeticions de contractacions, any rere 
any, sense una licitació, sense un concurs 
públic. Això fa que la gestió de l’ajuntament 
sigui més cara.  

Tal com escriu la Interventora, “S’ha 
detectat una utilització molt elevada del 
contracte menor per a cobrir necessitats 
recurrents, permanents i/o transitòries, 
quan, d’acord amb la LCSP aquest ha 
de respondre a necessitats puntuals i no 
planificables. Si el contracte menor té 
per objecte una prestació que es repeteix 
anualment, no es pot acudir a la figura del 
contracte menor, amb independència del 
valor que presenti el contracte”.  

Adjudicacions a dit, trobar-se la factura 

dins de la carpeta de l’expedient només 
significa, que no hi ha pressupostos, que no 
hi havia l’acceptació de la despesa, i que pot 
ser no hi havia la partida preparada. Tots els 
empresaris d’Amposta de qualsevol sector 
són contractats? Tots? No, només alguns 
privilegiats són contractats, superant molts 
cops els límits de contractació. 

“Els contractes menors han de trami-
tar-se seguint el procediment previst a 
l’article 118 LCSP. La LCSP prohibeix ex-
pressament la contractació verbal. Hi ha un 
elevat volum de contractes menors respecte 
els quals únicament consta a l’expedient la 
factura i, per tant, que no s’ajusten a allò 
disposat a l’article 118 LCSP.“  Conclou 
intervenció. 

Falta de planificació, quan no planifi-
ques vas posant pedaços i vas fent nyaps. La 
gestió de l’Ajuntament es va deteriorant des 
de 2018, quan ja s’havien acabat els 6M€ 
que van deixar de romanent els anteriors 
governs. Actualment tenim un romanent 
de menys de 150.000 euros. La falta de 
planificació fa que ens dos anys has hagut 
de pujar impostos en plena pandèmia i 
post pandèmia perquè no pots suportar la 
càrrega de factures i nòmines que has fet 
créixer espectacularment.  

“En 10 dels 27 expedients analitzats 
(37,04%) la data dels serveis prestats és 
anterior a l’aprovació de la despesa, la qual 
cosa suposa un incompliment legal (article 
37 i 118 LCSP). “ En resum, un 40% dels 
expedients no compleix la llei 

Benvolgut/da ciutadà/na 
Soc Jordi Pérez Valmaña, escollit 

per l’agrupació local d’Amposta del 
Partit dels Socialistes de Catalunya per 
encapçalar la candidatura a les eleccions 
municipals del maig. Des del mes de se-
tembre, què estem treballant amb l’equip 
de campanya, per construir un projecte de 
veritat, solvent i ambiciós, per Amposta. 
Són moltes les reunions que estem fent 
amb les entitats de la ciutat per tal de 
copsar les seves inquietuds i necessitats 
per una Amposta millor.

Tinc 58 anys i la meva vida professio-
nal ha estat sempre dedicada al comerç. 
He estat membre de la Junta del Club 
de Futbol Amposta durant catorze 
anys, dels quals els últims vuit, com a 
president. També vaig ser músic de La 
Unió Filharmònica durant quinze anys. 
El comerç, l’esport i la música són les 
tres referències personals íntimes, que 
em connecten amb el que jo entenc que 
és l’essència d’Amposta. 

El projecte que presentarem està 
basat, en primer lloc, i sobretot, en la 
preocupació per les persones. Venim 
d’un període molt dur del que encara 
no ens hem recuperat del tot. Estem en 

procés de normalització d’una pandèmia 
gravíssima que ha causat molt sofriment 
a tota la població en general, i al que li 
hem de sumar les conseqüències nega-
tives d’una guerra que ens afecta de ple, 
per l’elevada inflació que està generat. Per 
això, hem de dedicar tots els recursos que 
estiguin al nostre abast per ajudar tots 
els ampostins i ampostines que estan 
patint directament aquesta precarietat i 
que malauradament són molts.

També tenim clar, que una altra de les 
nostres prioritats ha de ser la creació de 
llocs de treball. Hem de generar situa-
cions positives per poder atreure noves 
empreses que inverteixin a la nostra 
ciutat. Tenim actius molt importants que 
hem de potenciar: polígons industrials i 

bones comunicacions. Però a la vegada 
hem de connectar les empreses amb 
l’oferta educativa pública que tenim, 
especialment de cicles formatius, perquè 
els nostres joves puguin formar-se en 
oficis que tinguin una demanada real 
en l’àmbit local. I també hem d’apro-
fitar tots els recursos que estiguin a les 
nostres mans per cuidar les empreses i 
comerços que ja funcionen, sovint amb 
moltes dificultats, i ajudar-los a ser més 
competitius. 

Hem de vetllar per sobre de tot pels 
nostres pares, avis, i gent gran en general. 
Ells, amb el seu treball, han aconseguit 
que avui dia tots gaudim d’un alt nivell 
de benestar a través dels sistemes públics 
de salut, educació i de pensions. No 

permetrem situacions de vulnerabilitat 
cap este col·lectiu, que puguin venir 
dels abusos de companyies elèctriques 
o entitats bancàries. Per això volem 
crear una regidoria de Gent Gran, que 
els assessori i defensi en situacions en 
tot allò que sigui precís. Els socialistes, 
hem demostrat el nostre compromís 
amb ells, amb la important pujada que 
de les pensions pel 2023, per compensar 
l’augment de l’IPC. 

Finalment, hem d’exigir a totes les 
administracions un ferm compromís 
per salvar el nostre Delta, que es una de 
les nostres senyes de identitat territorial 
i hem d’aconseguir que un percentatge 
gran de la energia municipal que es con-
sumeix sigui sostenible en benefici del 
món i per descomptat per les persones 
. Hem de contribuir localment en tot 
allò que pugui ajudar a revertir el canvi 
climàtic. 

Evidentment em deixo moltes coses 
que no puc explicar en aquest escrit de 
presentació per falta d’espai, però que ani-
rem desenvolupant durant les setmanes 
vinents per mitja de les xarxes socials.

Rebin una cordial salutació 

JORDI PÉREZ VALMAÑA 
ALCALDABLE SOCIALISTA A 
AMPOSTA

L’espai PSC-AMPOSTA 

L’espai Independentistes 
Amposta

Tribuna
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Esports

Dissabte dia 4 de març, va tenir 
lloc el XXIII Campionat de 
Catalunya de Grups Xou a 

Granollers. Hi van participar 18 grups 
d’arreu de Catalunya, entre ells el CP 
Tona, entrenat per va l’ampostina Zai-
da Ardit i el cardonenc Pere Marsinyac, 
aconseguint assolir el primer lloc del 
podi amb 39’90 punts, convertint-se 
així en campió de Catalunya 2023. L’ 
AS Cunit va aconseguir la 2a plaça 
amb 39,76 punts i el CP L’ Aldea, de 
la mà de Manel Villarroya, va acon-
seguir el 3r lloc del podi amb 37’ 75 
punts. Les tres formacions tornaran 
a trobar-se els dies 24-26 de març al 
Campionat d’Espanya que tindrà lloc 
a Barcelona 

El CP Tona, entrenat per l’ampostina 
Zaida Ardit, es proclama Campió 
PATINATGE > Van assolir el primer lloc del podi amb 39,39 punts

Les Terres de l’Ebre visibilitzen la lluita contra 
l’LGBTI-fòbia a l’esport a Amposta
DIVERSITAT > Presentació de la campanya ‘Som energia, som respecte, som actitud: a l’esport 
tothom és benvingut’

La Generalitat de Catalunya, mit-
jançant la Direcció General de 
Polítiques Públiques LGBTI+ del 

Departament d’Igualtat i Feminismes 
i la Secretaria General de l’Esport i de 
l’Activitat Física (SGEAF) del Depar-
tament de la Presidència, fa extensiu 
un any més a tot l’àmbit de l’esport la 
celebració del Dia internacional contra 
l’LGBTI-fòbia, que es commemora el 
19 de febrer. Amb l’objectiu de sensi-
bilitzar la ciutadania sobre els drets de 
totes les persones a gaudir d’una pràctica 
esportiva lliure de qualsevol tipus de 
discriminació per raó d’orientació sexual, 
identitat de gènere o expressió de gènere, 
a les Terres de l’Ebre s’ha organitzat un 
acte divendres 17 de febrer al matí a l’Es-
cola Universitària de la Salut i l’Esport 
(EUSES) a Amposta. L’activitats Alba 
Vilàs Baiges ha protagonitzat una con-
versa amb el comunicador Roger Font 
Montornès sobre la lluita del moviment 

LGBTI en l’àmbit esportiu. 
Durant l’acte també s’ha presentat 

la campanya d’enguany, amb l’eslògan 
“Som energia, som respecte, som actitud: 
a l’esport tothom és benvingut”. Els car-
tells i el material de la campanya, fruit 
del programa ‘Talent Creatiu i Empresa’ 
que han dut a terme conjuntament els 
departaments d’Educació i Igualtat i 
Feminismes, s’han lliurat a les repre-
sentants institucionals que han assistit 
a l’acte. “A través d’aquesta campanya 
fem arribar un seguit de cartells a tots 
els equipaments esportius del país per 
tal de promoure espais segurs, on la 
pràctica esportiva sigui inclusiva i no hi 
tingui cabuda cap mena de discriminació 
per raó d’orientació sexual, identitat de 
gènere o expressió de gènere”, detalla el 
director general de polítiques públiques 
LGBTI+, Xavier Florensa Cantons. 
“Animem a tothom qui pateix o hagi 
patit alguna situació de discriminació per 

orientació sexual, identitat o expressió de 
gènere contacti amb algun dels sis punts 
de la xarxa SAI d’atenció integral de les 
Terres de l’Ebre, uns serveis que amb 
el nou Acord Marc de Col·laboració i 
finançament amb els ens locals s’ha vist 
reforçat”, explica la directora dels Serveis 
Territorials del Departament d’Igualtat 
i Feminismes, Mar Lleixà Fortuño. 

L’acte també ha comptat amb la 
intervenció d’Iris Castell Cid, regidora 

de Promoció i Turisme Esportiu de 
l’Ajuntament d’Amposta i Xavier Na-
dal Mestre, director de l’EUSES a les 
Terres de l’Ebre. La Xarxa SAI (Servei 
d’Atenció Integral) atén i acompanya 
a les persones que pateixin, hagin patit 
o estiguin en risc de patir discrimina-
ció o violència per orientació sexual, 
identitat o expressió de gènere. A les 
Terres de l’Ebre té presència a les quatre 
comarques 
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Esports

Un total de 117 esportistes de set 
clubs esportius de la provincia 
de Tarragona i Comunitat 

Valenciana van participar diumen-
ge 26 de febrer al XXX Campionat 
Territorial de Natació organitzat per 
la Federació Acell, amb col·laboració 
del Club Esportiu l’Àngel APASA, 
Ajuntament d’Amposta i tot un seguit 
de col·laboradors. 

Es tracta d’una competició de nata-
ció a Tarragona prèvia als Jocs Special 
Olympics Granollers 2023, l’esdeveni-

ment més important al món de l’esport 
per a les persones amb discapacitat 
intel·lectual i pel qual molts dels i les 
esportistes que hi participen ja estan 
entrenant.

La competició van comptar amb la 
participació d’uns 117 esportistes dels 
clubs: Fundació Estela de Tarragona, 
Fundació Àngel-Apasa d’Amposta, 
Aprodisca de Montblanc, Club Esportiu 
Alba de Reus, Club esportiu Solc de 
Tarragona, BAMESAD COCEMFE 
de Vinarós i C. ADAPONDA d’Onda 

117 esportistes, al Campionat Territorial 
de Natació de la Federació Acell
NATACIÓ > Prèvia als Jocs Special Olympics Granollers 2023

Esports

L’Ajuntament destina 254.500 euros a 20 entitats 
esportives
MUNICIPAL > Dimecres 15 de març a la tarda, l’alcalde i els representants de cada entitat van 
signar els convenis de col·laboració per al 2023

L’Ajuntament d’Amposta ha reno-
vat, un any més, els convenis de 
col·laboració amb divuit entitats 

esportives diferents de la ciutat. Enguany 
s’han atorgat un total de 254.500 euros. 
Els convenis es van signar dimecres 15 
de març a la tarda, en un acte que va 
comptar amb la participació de l’alcalde 
d’Amposta, Adam Tomàs, el regidor 
d’Esports, Marc Fornós, i la regidora 
de Promoció i Turisme Esportius, Iris 
Castell. 

Les entitats en les que s’ha renovat el 
conveni de col·laboració són les següents:
- AE Veterans CFA
- Club Bàsquet Amposta
- Club BTT Montbike
- Club de Tir Montsià

- Club Esportiu Amposta
- Club Esportiu Angel Apasa
- Club Esportiu de Pesca Imposita
-  Club Esportiu Sala Esgrima Amposta
- Club Futbol Amposta
- Club Futbol Sala Amposta
- Club Handbol Amposta
- Club Hoquei Patí Amposta
- Club Joves Ciclistes Amposta
- Club Natació Amposta
- Club Nàutic Amposta
- Los Taus RCTE
- Moto Club Amposta
- Unió Atlètica Montsià
- Club Escacs Amposta   
(pel 75è aniversari)
- Club Gimnàstica Rítmica                                   
(pel 25è aniversari) 
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